
19.1. 2025, 2. neděle po Zjevení Páně

Introit: Z jeho milosti jsme byli obdarováni my všichni milostí za milostí. (Jan 1,16 – dnešní Heslo)
Píseň: 96 Jak příjemné, můj Pane

Modlitba:
Pane Bože,
žalmista se radoval, že může přebývat v tvém domě, blízko u tebe...
I my jsme přišli, přicházíme a doufáme v setkání s tebou. V modlitbě, v písních, v tichu i nahlas se ti 
svěřujeme se svými radostmi, úspěchy, ale i se zemdlenými dušemi a rozechvělými srdci… Ty nás 
přijímáš, slyšíš, rozumíš. Děkujeme, že u tebe je vždycky otevřeno. 
Teď také myslíme na to, co jsme pokazili, komu ublížili, co udělali hloupě nebo zbrkle, kdy jsme 
moc neposlouchali, kde jsme zranili nezájmem… Prosíme, odpusť. Pomáhej nám být trpělivější a 
citlivější.
Prosíme, požehnej – dnešní bohoslužby, setkání, rozhovory. Amen.

Čtení: Lk 15,25-32 (2. část podobenství o marnotratném synu)
Píseň: 641 Nevím, Pane, co ti dát

Text: Mt 6,9 (Otče náš – zájmeno „náš“) + Gn 2,18
Kázání:

1. Fotbalový zápas.
Na olympijských hrách 2016 v Rio de Janeiru v ženském fotbale vyhrálo Německo. 

Melanie Behringerové, čerstvě korunované olympijské vítězky v ženském fotbale, se ptáme, zda se 
před zápasem modlí za vítězství svého týmu. Behringerová odpovídá: "Dříve jsem to dělala. Ale 
úplně stejně se může modlit i hráč soupeřova týmu. A co teď dělá Bůh?" Dobrá otázka. Pokud je 
tentýž Bůh, kterému mohu s jistotou říci "můj Otec", také "náš Otec", tj. otec všech… (píše se v knize 
„Vaterunser“ Okko Herlyna)

Dneska se zamyslíme nad druhým slovem modlitby Páně: „náš“
Fotbalistka Melanie - předpokládám, že byla věřící, když jí položili takovou otázku - řekla 

důležitou věc: Bůh není jen můj, ale náš.
O slovech opačného významu vůči „náš“ jsme už trochu mluvili. Na mládeži zazněla slova: 

cizí, jejich, váš, tvůj, ničí, těch druhých, neznámý… můj. „Náš“ je zájmeno přivlastňovací, ale i 
zájmeno „odpovědnostní“ – byť jste se o takové gramatické kategorii asi ve škole neučili.

Zájmeno „náš“ je těžké například pro staršího bratra onoho „marnotratného“ syna, který se 
vrátil domů a byl otcem vřele přijat. Když ten starší rozzlobeně mluví s otcem, nepoužije slovo bratr, 
natož aby s bratrem mluvil o „našem“ otci. (Minule jsme četli první část podobenství, dnes tu druhou
– o starším synovi/bratrovi)

2. V pokojíčku, nebo v kostele?
V textu Matoušova evangelia, který bezprostředně předchází modlitbě Páně, čteme:  6 Když se

modlíš, vejdi do svého pokojíku, zavři za sebou dveře a modli se k svému Otci, který zůstává skryt; a 
tvůj Otec, který vidí, co je skryto, ti odplatí. (Mt 6,6) 

Takže – máme se správně modlit sami, v pokojíku, komůrce, doma… ve svém srdci… 
potichu…? Ano – ale nejen. Ježíš kritizoval to, když se někdo modlí okázale tak, aby ho druzí viděli 
a obdivovali jeho zbožnost.
 5 A když se modlíte, nebuďte jako pokrytci: ti se s oblibou modlí v synagógách a na nárožích, aby 
byli lidem na očích; amen pravím vám, už mají svou odměnu. (Mt 6,5)

Ježíš sám se někdy modlil o samotě. Odcházel se modlit na pustá místa, potřeboval někdy být
s Bohem sám. I pro nás je dobré se modlit sami. Ale i Ježíš se modlil s druhými. Například vzdával 
díky před tím, než rozděloval chléb zástupům nebo než s učedníky jedl poslední večeři.

Modlitba ve společenství je dobrá a důležitá. Společně se obracíme k Bohu, našemu Otci 
(když použiji slova ze začátku z modlitby Páně). Ve víře se navzájem podepíráme. Nejsem v životě, 
na cestě víry sám. Někdy je dobré i lidem říct, že se za ně modlíme. A naopak: poprosit o přímluvy.



Už v začátku Bible čteme: není dobré, aby člověk byl sám. (Gn 2,18) Proto byla stvořena k 
muži i žena (Gn 2), člověk ve dvojici. Pro člověka je dobré žít ve vztahu. A to se odráží i v modlitbě.

Vybavuje se mi koncert jakéhosi křesťanského pěveckého sboru; jedna skladba byl Otčenáš 
zpívaný najednou ve více jazycích. Byl to zajímavý zážitek. Napadlo mě přitom, že takhle nějak 
nepřetržitě k Pánu Bohu doléhají modlitby tisíců lidí. Změť hlasů, jazyků, témat…. A pro Pána Boha 
to asi není změť, ale vnímá každý hlas jednotlivě. Hlasy mnoha dětí, které naráz mluví ke svému otci
(tátovi, mámě), dožadují se pozornosti. A Bůh neřekne: „Dost. Musí mluvit jen jeden!“

3. Rozšířit modlitební pole.
Zájmeno náš rozšiřuje zorné pole modlitebníka. 
Můžeme se při modlitbě u slova „náš“ zastavit a zamyslet, na koho všeho a na co všechno 

myslíme, za co děkujeme, prosíme… Kdo je „náš“, co je „naše“… V písni Co má se dít (Svítá 31) je 
sloka začínající slovy „Africký děti prej dál maj hlad a já nevím, co s tím…“ Co má se dít, kam mám
dnes jít, na co se soustředit, jak formulovat modlitbu, jak nebýt v modlitbě příliš obecný, jak si 
připomínat, že nestačí jen modlitba, ale je třeba i činit (ora et labora)… Kaina se Hospodin ptá: „Kde
je tvůj bratr?“

Na začátku knížečky Hesla JB je kapitola „Denní modlitby“, která navrhuje se každý den v 
týdnu zaměřit v modlitbě na jednu oblast. Neděle – církev Kristova; Pondělí – Služba církve ve světě
… Čtvrtek – společnost… každá z těchto oblastí je dále rozříkána, např. u čtvrtečního tématu jsou 
národy a jejich vlády, mír, spravedlnost, cizinci… odpovědné zacházení s dary stvoření, denní 
chléb… Může nám to pomoci se modlit konkrétněji.

Je mnoho oblastí, které se nám připomínají zájmenem „náš“ v modlitbě Páně.
„Africký děti maj“ stejného – našeho – Pána Boha, Otce. Přinejmenším přes něj spolu nějak 

souvisíme. 

4. Jak ho vidíš ty, Bože?
Některé modlitby se nám vyslovují těžko. 
„Já však pravím: Milujte své nepřátele a modlete se za ty, kdo vás pronásledují“ (Mt 5,44)
Jak se modlit za lidi, za člověka, s kterým nesouhlasíme, kterého nemáme rádi, který nemá 

rád nás, který je zlý a to nejen z našeho pohledu… Recenzovala jsem nedávno knížku Most. Napsal 
ji jezuita James Martin a celý název knihy je „Most mezi římskokatolickou církví a LGBTQ+ 
komunitou“.  Autor vychází ze stávajícího katechismu katolické církve. Nechce žádnou revoluci, ale 
usiluje o kultivaci způsobu jednání. V katechismu se píše, že církev by měla k LGBT+ komunitě 
přistupovat „s respektem, soucítěním a ohleduplností“. Kniha je o oboustranném respektu, soucítění 
a ohleduplnosti. Nic revolučního, ale někdy je ten první krůček hodně těžký. 

Máme společného Otce, Boha, nějak patříme nejen k němu, i k sobě navzájem. I když si v 
mnohém nerozumíme, nesouhlasíme, nejsme přátelé, evangelium nás vyzývá k lásce a modlitbě. Jak 
to dělat? James Martin navrhuje: Když se nám za někoho těžko modlí, může pomoci prosba, abych 
daného člověka mohl vidět takového, jako ho vidí Bůh – můj i jeho, náš Otec.

Pane Bože, Otče náš, chtěli bychom umět vidět lidi aspoň maličko z tvého laskavého a 
komplexního úhlu pohledu. Tušíme, že nám v tom pomůže modlitba, směrem k tobě, našemu 
společnému, našemu Bohu.

Prosíme, proměňuj naše srdce, myšlení, zajeté koleje, stereotypy. Amen.
Píseň: 689 Pane, dej ať nás nic už nerozdvojí

Ohlášky
Píseň: 406 Dej nám moudrost, odvahu; 
Přímluvná modlitba, Otče náš

Poslání:  11 Vysvoboď ty, kdo jsou vlečeni na smrt; což se neujmeš těch, kdo se potácejí na popravu?
 12 Řekneš-li: "My jsme to nevěděli", což ten, který zpytuje nitro, tomu nerozumí? Ten, který chrání 
tvůj život, to neví? On odplatí člověku podle jeho činů. (Př 24,11-12)
Požehnání: Pán pokoje ať vám uděluje pokoj vždycky a ve všem. Pán se všemi vámi. (2 Tes 3,16)

Píseň: 426 Ať chrání nás Bůh


